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Avem nevoie de
un Fond Suveran în
þara noastrã ?

Þ
ara noastrã are nevoie
de un Fond Suveran de
Investiþii, cum au alte
þãri precum Norvegia,
sau Polonia, conform
opiniilor exprimate ieri,
în cadrul unui eveni-
ment organizat de Aso-
ciaþia Brokerilor din

România, în parteneriat cu SCA Pipe-

rea ºi Asociaþii.
În funcþie de structura adoptatã,

printre beneficiile posibile ale unui
astfel de fond s-ar numãra susþinerea
capitalului românesc prin investiþii ºi
garanþii sau listarea companiilor din
portofoliu, care ar dinamiza piaþa de
capital ºi ar aduce omai mare transpa-
renþã în societãþile de stat. De aseme-
nea, fondul ar putea sã fie un instru-

ment de politicã economicã a þãrii sau
chiar un adevãrat scut la nivel
strategic.

Pe de altã parte, una dintre întrebã-
rile esenþiale este dacã gradul de dez-
voltare ºi structura economiei noastre
permit crearea unui astfel de fond.

�Tema unui fond suveran de inve-
stiþii este din nou în actualitate, dar tre-
buie sã înþelegem ce fel de model ar

trebui sã funcþioneze înRomânia, pen-
tru cã nu existã un model universal în
lume�, a spus Dan Paul, preºedintele
Asociaþiei Brokerilor, adãugând: �To-
atã lumea vorbeºte de Fondul Suveran
alNorvegiei, al Poloniei saual Franþei.
Eu am descoperit cã Japonia are cel
mai mare fond suveran, dupã capitali-
zare. Sunt mai multe întrebãri care ar
necesita un rãspuns: de unde ar trebui

sã vinã banii unui astfel de fond?; cu
ce-l capitalizãm?; la ce-l folosim?; sub
ce umbrelã sã funcþioneze? Au fost
încercãri de înfiinþare a unui fond su-
veran în România, dar eºuate. Trebuie
sã discutãm despre acest subiect, care
pânã la urmã se rezolvã printr-un
mecanism politic�.

ANDREI IACOMI

Mihai Daraban - Preºedintele Camerei de Comerþ ºi Industrie a României; Dan Paul - Preºedintele Asociaþiei Brokerilor; Gheorghe Piperea - Europarlamentar, Profesor
Universitar Doctor; Sebastian Bodu - Profesor Universitar (de la stânga la dreapta), participanþi lamasa rotundã cu tema �Are România nevoie de un Fond Suveran?"

Parlamentul
European
deschide
calea
rãzboiului
total cu
Rusia

R
ezoluþia Parlamentului Euro-
pean (PE) din 19 septembrie
2024, referitoare la acordarea
în continuare de sprijin finan-

ciar ºi militar Ucrainei de cãtre statele
membre ale Uniunii (2024/ 2799
(RSP)), nu doar �condamnã în terme-

nii cei mai fermi cu
putinþã rãzboiul de
agresiune al Rusiei
împotriva Ucrainei ºi
implicarea Belarusu-
lui în acest rãzboi ºi
solicitã Rusiei sã înce-
teze imediat toate acti-

vitãþile militare din Ucraina�, ci ºi
�invitã statele membre sã ridice de
îndatã restricþiile privind utilizarea si-
stemelor de arme occidentale livrate
Ucrainei împotriva unor þinte militare
legitime de pe teritoriul Rusiei�, deo-
arece �acest lucru împiedicã Ucraina
sã îºi exercite pe deplin dreptul la au-
toapãrare în temeiul dreptului public
internaþional ºi lasã Ucraina expusã la
atacuri asupra populaþiei ºi infrastruc-
turii sale�.

Reacþia autoritãþilor de la Moscova
nu s-a lãsat aºteptatã. Viaceslav Volo-
din, preºedintele Dumei de Stat din
Rusia, a declarat cã rezoluþia Parla-
mentului European deschide calea cã-
tre un rãzboi mondial în care se vor
utiliza armele nucleare.

Pe Twitter a fost ironizat �mesajul
de pace� al Parlamentului European,
iar fostul europarlamentar francez
Florian Philippot, preºedintele Parti-
dului Patrioþii, a calificat rezoluþia
drept nebuneascã ºi a declarat cã
�Parlamentul European vrea rãzboi
total�.

Mai mulþi oficiali din Rusia, in-
clusiv preºedintele Vladimir Putin,
au declarat cã eliminarea tuturor re-
stricþiilor de utilizare a armelor occi-
dentale furnizateUcrainei reprezintã
o implicare directã în rãzboi a alian-
þei NATO, deoarece armata ucraine-
anã nu are capacitatea de ghidare ºi
lovire, care implicã utilizarea sateli-
þilor.

Avertismente în acest sens au fost
trimise la Washington ºi Londra, iar
retorica belicoasã a fost temperatã
imediat, în condiþiile în care aprobarea
nu a venit din America.

Se pare cã mesajul nu a ajuns ºi la
autoritãþile din þãrile europene.

(continuare în pagina 8)

Pedagog de ºcoalã foarte veche

P
edagogia este constant
faultatã în fotbalul au-
tohton. Când acest lu-
cru este fãcut de ano-

nimi de insucces, explicaþiile
vin mai uºor, când este vorba
de foºti sau actuali fotbaliºti
foarte buni, cu cariere serioa-
se, înclusiv în fotbalul vestic,
scuzele sunt mai anevoioase. Fostul
internaþional Dorinel Munteanu
reuºeºte sã-ºi dea cu stângul în drep-
tul cu o nonºalanþã incredibilã în ca-
litate de antrenor de succes. Cariera
lui fotbalisticã (jucãtor-antrenor) este
în afara oricãrei discuþii. Calitãþile
sale diplomatico-pedagogice sunt
însã discutabile. În ultimele zile se

discutã aprins despre modul în
care antrenorul Oþelului Galaþi
ºi-a atenþionat un jucãtor (l-a
prins de guler ºi a început sã-l
bruscheze). Firesc, au apãrut
oameni care i-au atras atenþia
pentru modul grobian de abor-
dare, nefiresc s-au ivit ºi susþi-
nãtorii metodelor sale, care au

clasicul argument �aºa se fãcea ºi pe
vremea noastrã�. La începutul anu-
lui, acelaºi Dorinel Munteanu a avut
un derapaj rasist la adresa suporteri-
lor echipei Rapid Bucureºti, iar mo-
dul în care ºi-a explicat declaraþiile a
arãtat cã are o problemã realã în a
înþelege actualele sensibilitãþi ale so-
cietãþii. A venit cu explicaþii ºi acum

ºi este evident cã Dorinel Munteanu
trãieºte într-o lume paralelã, încre-
menit pe la finalul anilor 70 ai seco-
lului trecut. Nici pe departe sã-ºi re-
grete ieºirea, are argumente în favoa-
rea ei, în plus a gãsit sã-ºi punã la zid
un fost coleg de naþionalã (antrenorul
Florin Bratu) pentru cã se remarcã
prin modul îngrijit în care apare în
emisiunile TV.

Iubitorii de sport din þara noastrã
ºtiu foarte bine cã succesul nu justificã
orice acþiune, iar povestea glorioasã a
gimnasticii româneºti este plinã de
întâmplãri triste, cu sportive educa-
te/antrenate cu o dozã foarte mare de
violenþã.

De ce metode pe care le conside-
rãm incalificabile în învãþãmânt sunt
încã acceptabile în sport? Câþi oame-
ni ar accepta sã fie scuturaþi de guler
de cãtre ºefi la locul de muncã? Dori-
nel Munteanu (nu este singurul) are
mare nevoie de ajutor ca sã înþeleagã
mai bine lumea în care trãieºte pentru
a-ºi putea continua decent cariera de
antrenor de fotbal. Altfel, mai devre-
me saumai târziu, va ajunge definitiv
pe tuºã. n

CÃLIN
RECHEA

DAN
NICOLAIE

Strigãte în Parlament: loc, loc,
e pentru ducesã!

C
u ceva zile în urmã, cineva a
aruncat o piatrã în apã. Acea-
sta nu este o metaforã. Ca do-
vadã cã atunci când arunci o

piatrã în apã ea face un unic �pleosc�.
Abia acum urmeazã metafora: Fe-

nechiu a depus înParlament unproiect
de lege cu un singur articol.

De fapt, acest unic articol de
lege nu este opera lui, ci este un
plagiat prin preluare identicã a
alineatului ºapte din articolul
cinci din legea 373/2004. Fãrã
nicio modificare. Desigur, în
domeniul legislativ nu funcþio-
neazã regula interzicerii pla-
giatului ºi ca urmare nu avem
aici un plagiat.

Problema este cu veleitãþile de auto-
rat pe care le-ar putea avea ideile înghe-
suite de Fenechiu în expunerea de mo-
tive la proiectul sãu de lege. Dar nici
aici nu avemunplagiat. E aici atâta ori-
ginalitate încât e imposibil ca altcineva
sã fi putut sã mai gândeascã astfel.

El nu a muncit pentru elaborarea
acestui articol, ºi nu l-a interesat de ce

articolul de lege pe care l-a copiat a
fost abrogat prin legea 35/2008.

În schimb, s-a dezlãnþuit în expune-
rea de motive, ºi cu siguranþã a asudat
lucrând la ea cumasuda în programele
OTValãturi de DanDiaconescu. Pro-
babil cã nu este întîmplãtor cã vedem

chiar azi în fluxul de ºtiri urmã-
toarea ºtire: �Dan Diaconescu
pregãteºtemarea relansare:Aºa
ceva nu s-a mai vãzut în Rom-
ânia!�. Creativitatea lui Fene-
chiu l-a resuscitat pe Diacone-
scu. Fenechiu a apãrut demulte
ori în interviuri televizate în
care a fost întrebat dacã existã
vreo legãturã între proiectul de

lege ºi persona preºedintelui Iohannis,
la care el a negat, cu o privire sincerã,
cã ar exista vreo legãturã ºi cã proiec-
tul nu se referã la un anume individ, ci
la un caz care eventual ar fi posibil.

Dar, dacã citim expunerea de moti-
ve a legii, vedem acolo cã se solicitã
procedura de urgenþã pentru adoptarea
legii cu urmãtoarea argumentaþie: �Si-
tuaþia care e necesarã a fi reglementatã

(exprimarea corectã este �necesar a fi
reglementatã�) în procedurã de urgen-
þã este situaþia preºedintelui României
aflat în exercitarea funcþiei care nu are
dreptul de a candida la alegerile gene-
rale în cazul în care alegerile pentru
Senat ºi Camera Deputaþilor se de-
sfãºoarã în acelaºi an cu data la care
ajunge la termen mandatul de
preºedinte pe care îl exercitã�.

A se remarca aici inventivitatea lui
Fenechiu care face ca o zi, adicã o
datã, exprimatã de regulã lumea civili-
zatã prin identificarea unei zile calen-
daristice, sã fie cît un an!

Ca sã nu mai vorbim de confuzia
din mintea lui Fenechiu, care nu înþe-
lege cã dacã exprimarea lui incorectã
ar fi corectã, sensul exprimãrii lui ar
intra în contradicþie cu situaþiile nenu-
mãrate în care, dacã mandatul unui
preºedinte expirã de exemplu în oc-
tombrie ºi alegerile au loc în decem-
brie, deci tot în acelaºi an, atunci nu se
creeazã nicio suprapunere de termene
între cele douã proceduri.

(continuare în pagina 8)
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Mircea Ursache, World
Trade Center
Bucharest: ”Se simte
nevoia unui fond
suveran de investiþii”
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Claudia Cãtãlina Sava,
ASF: ”Înfiinþarea unui
fond suveran ar
demonstra cã România
a ajuns la un anumit
nivel de maturitate
strategicã” àpagina 4

Sebastian Bodu,
profesor universitar:
”Toate statele care se
respectã au un fond
suveran; ar fi pãcat ca
noi sã nu avem unul”
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Mihai Daraban, CCIR:
”Pânã nu rezolvãm
problemele structurale
ale economiei, fondul
suveran este dincolo de
linia orizontului”

àpagina 4

Gheorghe Piperea,
europarlamentar:
”Fondul suveran ar
trebui sã se orienteze
cãtre susþinerea
capitalului românesc”
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